
 

Od:   
Odesláno: pátek 11. října 2024 13:08 
Komu:   
Předmět: Vymáhání stočného 

Vážená paní  , 

paní Kučerovou jsem byl pověřen k zodpovězení Vašeho dotazu týkajícího se vymáhání úplaty za odvádění 
odpadních vod (dále jen „stočné") od občanů, kteří stočné neuhradili na fakturu, a to ani po následném 
vyzvání. Vzhledem ktomu, že mi není známo, zda je město Brandýsek vlastníkem či provozovatelem 
kanalizace a jaký způsob úhrady máte s odběrateli sjednán, popíši alespoň ve stručnosti celou problematiku 
upravenou zejména v zákoně č. 274/2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích pro veřejnou potřebu a o změně 
některých zákonů (zákon o vodovodech a kanalizacích), ve znění pozdějších předpisů (dále jen „ZVK"). 

Úvodem je třeba říci, že stočné má dle ust. * 20 ZVK buď jednosložkovou, nebo dvousložkovou formu. 
Jednosložková forma je součinem ceny podle cenového předpisu (zákona č. 526/1990 Sb., o cenách, ve 
znění pozdějších předpisů) a množství vypouštěných odpadních vod. Dvousložková forma obsahuje složku, 
která je součinem ceny podle cenového předpisu a množství vypouštěných odpadních vod, a pevnou 
složku stanovenou v závislosti na kapacitě vodoměru, profilu přípojky nebo ročního množství odebrané 
vody. 

Obecně přitom platí, že stočné se hradí vjednosložkové formě (násobek ceny dle cenového předpisu a 
množství odebraně vody), jestliže obec nestanoví obecně závaznou vyhláškou, že se hradí v dvousložkové 
formě, anebo tak nerozhodne právnická osoba, která je vlastníkem kanalizace a obec v ní vykonává alespoň 
2/3 hlasovacích práv. 

Dle ust. 5 S odst. 14 ZVK platí, že vlastník kanalizace má právo na úhradu stočného, pokud ze smlouvy 
uzavřené mezi vlastníkem a provozovatelem kanalizace nevyplývá, že se stočné hradí provozovateli 
kanalizace. Právo na úplatu pevné složky stočného (přiřazené k odběrnému místu a fakturované vždy bez 
ohledu na odvedené množství odpadních vod) vzniká podle podmínek stanovených ve smlouvě uzavřené 
s odběratelem. v níž je sjednána dvousložková forma stočného. 

Je zde přitom vhodno upozornit na zákonem předvídanou sankci směřovanou vůči odběrateli, který je 
v prodlení s placením podle sjednaného způsobu úhrady stočného po dobu delší než 30 dnů ­ dle ust. 5 9 
odst. 6 písm. g) ZVK lze přerušit nebo omezit odvádění odpadních vod do doby, než pomine důvod 
(odběratel zaplatí). 

Co se týká samotného vymáhání dlužné úhrady na stočném (bez ohledu na to, zda město je či není 
příslušným subjektem pro úhrady stočného, a na obsah jednotlivých smluv), tak je třeba uvést, že se 
postupuje jako u klasické soukromoprávní pohledávky, tj. cestou předžalobní výzvy, návrhu na vydání 
platebního rozkazu/žalobou a případně exekucí soudem stanovené povinnosti, jestliže není splněna 
dobrovolně. U vodného a stočného se totiž nejedná o místní poplatek či daň, který by mohly být obecním 
úřadem vymáhány v režimu zákona č. 280/2009 Sb., daňový řád, ve znění pozdějších předpisů. 

V případě, že budete chtít připravit předžalobní výzvu pro jednotlivé odběratele, požádal bych Vás o dodání 
jejich (1) faktur, (2) smluv s nimi uzavřenych a taktež o informaci, zda se u Vas hradi v (3) jednosložkove či 

dvousložkove formě a zda jste (4) provozovatelem či vlastnikem kanalizace 

V případě jakýchkoliv souvisejících či navazujících dotazů se na mne neváhejte obrátit 


